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Direktør i Børnecancerfonden Marianne Benzon 
 beskriver sig selv som en ’blødere type’. I mere end 
 tre årtier har hun beskæftiget sig med alvorligt syge 
 børn, og hun har lært, at i sådan et fag er det vigtigt 
 at have stor fokus på, hvordan ens ansatte har det. I 
 2016 blev hun belønnet med prisen som Årets Leder. 
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(2)
Ansæt et 



fagligt fyrtårn



Vi hjælper folkeskoler med at finde  lærere til de fag, som de har sværest  ved at dække.


BLIV PARTNERSKOLE  


—  SE TEACHFIRST.DK/PARTNERSKOLE


STØTTET AF
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INDHOLD



s. 10


S. 05: Formandens leder. 


OK’18: Skolelederne står sammen om 
 at sikre bedre løn- og arbejdsvilkår.


S. 06: Med kæppen. Nyt ghetto-
 udspil vil fremme integrationen ved 
 at straffe forældre og skoler …
 S. 08 : Årsmøde 2018. I Odense 
 1.- 2. november. Så er der åbnet for 
 tilmelding til hotel, fest, frokost


S. 10: En ledelsesopgave. Mere 
 forskning og flere tilbud til kræftsyge 
 børn står højt på dagsordenen
 S. 18: Repræsentantskabs-
 møde. Hvem blev valgt? Hvad er 
 status? Hvad er der i støbeskeen?


S. 26: Håndsrækning. Få psyko-
 logisk rådgivning i tilfælde af person-
 ligt-arbejdsrelaterede problemer
 S. 30: Erhvervsliv. Skole i Skan-
 derborg har indgået partnerskab 
 med en lokal industrivirksomhed


S. 36: Ny leder? Så tag på  Skole-
 lederforeningens meget roste begyn-
 derkursus! Tilmeld dig nu.


  


S. 38: Skole+. Modernisering  
 af slidt, ældre skole giver plads til  
 mere bevægelse og øget læring
 S. 52: Kerteminde. Udviklings-
 projekter har først effekt, når de 
 mærkes helt inde i klasserne … 


S. 35: Debat.


S. 46: Gear og gadgets.  


S. 51: Hverdagsledelse. 


S. 61: Har fået nyt job. 


S. 64: Anmeldelser.



s. 18 s. 30 s. 38


S. 51
 Klumme. 


Selfie: Forfatteren 
 med sit forbillede, 
 skole leder  emeritus 
 Mark Jensen, 90 år
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(4)
Trivsel for de fleste eller  klassetrivsel for alle?



Ring på 7199 0862 og lad os hjælpe dig med råd   og vejledning, så du kan sikre klassetrivsel for alle.



Med  Klassetrivsel.dk  kan du sikre dig og dine ansatte  fuldt overblik  over hvert enkelt barns trivsel på din skole   - med visuelt  overskuelige sociogrammer  der giver jer den nødvendige  indsigt til at handle .



Klassetrivsel.dk • 1 og samme værktøj til alle skolens faggrupper



•  Kick-start trivselsarbejdet  i alle klasser, og brug Klassetrivsel.dk til at understøtte skolens praksis og fælles forståelse  i skole/hjem-samarbejdet, AKT/trivselsarbejdet, teamsamarbejdet mellem lærere og pædagoger, i ledelsesoverblikket og  samarbejdet med skolepsykologer 



•  Med klassetrivsel.dk får  alle fagpersoner i alle funktioner  det bedst mulige fundament til at skabe trivsel og gode   relationer for samtlige elever, deres fællesskaber og undervisningsmiljøet 



•  Klassetrivsel.dk og Uddannelsestrivsel.dk er  markedets eneste  trivselsværktøjer med sociogrammer, der visualiserer  elevernes relationer i overskuelige klasse- og elevrapporter 



•  Gennemprøvet til skolens virkelighed –  udviklet af lærere  i nært samarbejde med lærere, AKT-vejledere, skolepsykolo- ger, skoleledere og kommunale skolekonsulenter 



•  Klassetrivsel.dk er jeres eget værktøj - I kan frit designe  egne undersøgelser  og gennemføre dem på  selvvalgte   tidspunkter . Formuler jeres egne eller vælg mellem predefinerede spørgsmål 



•  Alle rapporter kan  læses og downloades straks  eleven har svaret - uanset om det er en skole-, årgangs-, klasse- eller  elevundersøgelse


Skolevisioner ApS | Ellemosen 3 | 8680 Ry | 71 99 08 62 |  info@skolevisioner.dk | www.skolevisioner.dk



(5)
VI STÅR SAMMEN


 Når dette skrives, er OK’18-forhandlingerne i 
 Forligsinstitutionen netop udsat yderligere. Det sker efter 
 måneders opslidende forløb og i den seneste tid med en 
 mindst 100 timers arbejdsuge for de involverede forhand-
 lere. Der er nu vilje til forhandling, og det aftvinger respekt. 


Den danske model er sat under ekstremt pres. Det er 
 netop i disse forhandlinger, at modellens styrker og svag-


heder bliver eksponeret. Vi ser, at nogle helt generelle værdier er i spil for 
 begge parter. Så selv om det ser ud til, at man er tæt på en løsning, er af-
 standen stor, fordi det sidste bitte nøk kræver, at den ene part giver slip på 


egne værdier. Vi ser to store modstandere, der begge har ind-
 gået en musketer-ed, der kræver en fælles løsning, og vi ser 
 igen Folketinget som bagstopper.


Vi er som forening gået ind i den fælles kamp og har valgt at 
 stå solidarisk med de øvrige organisationer. Vores egen kamp 
 for alle skoleledere er at sikre bedre løn- og arbejdsvilkår ved 
 denne OK-runde. Og vi kan ikke leve med en reallønsnedgang.


Vi har den udfordring, at det kun er 10 % af vores medlem-
 mer, der er udtaget til strejke, mens skolelederne på KL’s om-
 råde ikke bliver lockoutet. Det kan give nogle følelsen af at stå 
 alene. Men sådan bliver det ikke. På vores lokalformandsmøde 
 for nyligt blev det klart udtrykt, at de strejkeramte kolleger vil 
 blive bakket op, og at alle skoleledere bør være synlige i for-
 bindelse med konflikten.


Hvis konflikten iværksættes, vil foreningen i første omgang prioritere 
 mødeindsatsen for 10 strejkeramte kommuner og de medlemmer, der  
 deltager i strejken. Derudover vil der blive afholdt støtte-arrangementer/


demonstrationer, hvor de øvrige medlemmer i andre kommuner 
 kan deltage. 


Vi følger selvfølgelig op med nærmere information, også 
 om de økonomiske aspekter – det vil sige eventuelt konflikt-
 lån og konfliktkontingent. Og så kan man til enhver tid kon-
 takte foreningen med alle de spørgsmål, der kan være i 
 relation til OK’18!


Når dette læses, håber jeg af hele hjertet og al fornuft, 
 at der er nået en løsning, vi alle kan leve med. Som for-
 handlingsforløbet har udviklet sig, er det gået fra at sy-
 nes uoverstigeligt vanskeligt til, at der har været grund 
 til at fortsætte dialogen, og at det kan ende positivt. 
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BREAKING: Hør 
 formanden om 
 seneste OK-nyt!


Claus Hjortdal 


Formand, Skolelederforeningen



OK?



JA?



OK?



NEJ?



OK?



JA?



OK?



NEJ?



OK’18


LEDEROVERENSKOMSTEN
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(6) Da regeringen på et presse-
 møde i Mjølnerparken i København  
 præsenterede sit ghettoudspil med 22 
 punkter, der skal gøre op med parallel-
 samfund, blev der lagt op til store foran-
 dringer på skoleområdet.


For at sikre, at børn får danskkund-
 skaberne på plads tidligt, vil regeringen 
 tvinge børn fra udsatte boligområder i 
 daginstitution og indføre sprogprøver i 0. 


klasse samt sanktionere med økonomisk 
 straf til forældre ved at fratage børnepen-
 gene, hvis deres børn har ulovligt fravær 
 på mere end 15 procent eller ikke møder 
 op til afsluttende prøver i folkeskolen.


Forslaget skal ’gøre det mere klart, hvad 
 der forventes af forældre, og at forældre 
 ikke modtager børne- og ungeydelse uden 
 krav,’ hedder begrundelsen på Undervis-
 ningsministeriets hjemmeside. 


Ifølge Anders Rasch-Christensen, forsk-
 ningschef på VIA University College, kan 
 der være god logik i at sætte ind tidligere 
 for at sikre sprogkundskaber og trivsel 
 hos børn i udsatte områder.


”Overordnet er det rigtigt at signalere, 
 at der er krav til børn i skolen, som de 
 skal honorere. Men når vi taler om ud-
 satte grupper, er det i stor udstrækning 
 forældre, som ikke kan – heller ikke 
 selvom de vil. Og det vil ikke hjælpe at 
 stille skrappere krav til dem og skære fa-
 milieydelser væk,” siger han og forklarer:


”At lægge en stopprøve ind i 0. klasse 
 løser ikke problemstillingen, men konsta-
 terer bare, at nogle børn ikke kan klare 
 kravene. I mine øjne ville det være en 
 bedre løsning at se på, hvad der skal til i 
 et længere perspektiv og sørge for balance 
 mellem krav og understøttende indsatser. 


I den sammenhæng har udspillet en over-
 vægt af krav, mens det er noget underpri-
 oriteret, hvad man konkret skal gøre for  
 at understøtte og ruste de her grupper,” 


konstaterer Rasch-Christensen.


Mange faktorer i spil


I Skolelederforeningen bakker formand 
 Claus Hjortdal op om ambitionerne om  
 at nedbryde ghettoer og parallelsamfund. 


”Vi vil gerne være med til at nedbringe 
 fraværet alt, hvad vi kan,” siger Claus 
 Hjortdal, men også han er kritisk over for 
 metoder som stopprøver og økonomiske 
 sanktioner.


”Det, tror jeg ikke, er måden, vi får flyt-
 tet det område. Det er jo et mere kom-
 plekst samspil af faktorer, end at skolerne 
 ikke gør det godt nok,” understreger han 
 og advarer mod at måle skolernes indsats 
 med at løfte børn fra udsatte områder 
 alene på, hvilken karakter eleverne får.


”Karakterer er selvfølgeligt vigtige. 


Men ofte handler det om udfordringer  
 i hjemmet i de udsatte boligområder, 
 hvor forældrene ikke har arbejde, er før-


tidspensionister eller er flygtet hertil. Så 
 kan vi ikke reducere børnenes succes til 
 en karakter. Derfor ville jeg hellere, at 
 man støtter de indsatser, som er i gang 
 og gør noget mere for, at socialafdelingen 
 og skolen arbejder tættere sammen,” si-
 ger Claus Hjortdal.


Forskningschef Andreas Rasch-Chri-
 stensen mener også, at test, afgangska-
 rakterer og trivselsmålinger ikke viser 
 det fulde billede.


”Min bekymring er, at man tester 
 nogle bestemte sider af børnenes sprog-
 lige udvikling og misser det, som er fuld-
 stændigt afgørende for udsatte grupper, 
 nemlig at man har fokus på deres relatio-
 ner til andre børn, fællesskabet og den 
 sociale udvikling. Hvis man ikke støtter 
 børnene i deres samarbejdsrelationer og 
 sørger for, at der er kompetente voksne, 
 så nytter det ikke ret meget,« siger han.


Mangler anerkendelse 


Andreas Rasch-Christensen peger på, at 
 der allerede eksisterer stor viden om, 
 hvad der skal til.


”Vi ved, det er vigtigt at sætte tidligt ind 
 i dagtilbud. Så lad os opprioritere samar-
 bejdet mellem dagtilbud og skole. Vi ved, 
 det hjælper, når pædagoger og lærere har 
 de formelle kompetencer i forhold til to-
 sprogede. Og det hjælper med et godt 
 samarbejde mellem forældre og skole. 


Lad os tage afsæt i det og fokusere på de 
 indsatser, som vi ved hjælper, samtidig 
 med at vi stiller krav til børnene og foræl-
 drene,” siger Andreas Rasch-Christensen.


Claus Hjortdal efterlyser også anerken-
 delse af det store arbejde, som i forvejen 
 foregår og fungerer på mange skoler for 
 at løfte eleverne i udsatte boligområder.


”Vi har allerede flyttet meget. Skolerne 
 har knoklet, og nogle steder har man in-
 vesteret massivt i ekstra ressourcer, og 



MERE PISK END GULEROD 



PARALLELSAMFUND SKAL OPLØSES, OG DERFOR BAKKER FORENINGEN  OP OM ET EKSTRA FOKUS PÅ SKOLER OG BØRN I BELASTEDE OMRÅDER. 



MEN REGERINGENS GHETTOUDSPIL INDEHOLDER UMIDDELBART MERE  KONSEKVENSPÆDAGOGIK END UNDERSTØTTENDE INDSATS


Af Malene Mølgaard  •  Foto Ritzau
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(7)rigtig mange steder har vi jo fået vendt 
 udviklingen,” siger han om de mange 
 skoler, hvor man i stedet for at straffe  
 har investeret sig ud af problemerne med 
 bedre kompetencedækning i forhold til 
 tosprogede, længere skoledage og styrket 
 forældresamarbejde.


”Vi har nedbragt antallet af børn med 
 bekymrende fravær. Vi har forbedret de 
 tosprogedes karakterer i forhold til de et-
 nisk danske elever. En lang række skoler 
 med mere end 50 % tosprogede er bedre 
 til at løfte eleverne. Og antallet af skoler 
 med mere end 30 % elever fra udsatte bo-
 ligområder er faldet. Så vi er godt på vej,” 


siger han og minder om, at boligpolitik, 
 beskæftigelsespolitik og socialpolitik også 
 har indflydelse på, om skolerne kan lyk-
 kes med integrationsopgaven. 


Pas på tilliden


I ghettoudspillet lægges der op til, at  
 det fremover er skolelederen, som skal 
 skride ind og sørge for, at forældre bliver 
 straffet økonomisk for børnenes fravær. 


Men dermed risikerer samarbejdet mel-
 lem forældre og skoler at lide et alvorligt 
 knæk, for et samarbejde kræver tillid til 
 hinanden, påpeger Claus Hjortdal.


”Vi har allerede en lovgivning, der  
 kan håndtere det her. Hvis en skoleleder 
 vurderer, at en elev har bekymrende fra-
 vær, så laver vi en underretning til de so-
 ciale myndigheder, som kan undersøge, 
 hvad der foregår i familien og på den 
 baggrund lave et pålæg om at fjerne bør-
 nepengene. Vi har et velfungerende sy-
 stem, hvor vi træffer beslutninger på et 
 oplyst grundlag,” siger Claus Hjortdal.


Hanne Knudsen, der er lektor i pæda-
 gogisk ledelse ved DPU, Aarhus Universi-
 tet, mener også, at udspillet, der flytter 
 beføjelsen til at fratage familier børne-
 penge fra de sociale myndigheder til  
 skolelederen, vil forværre forældresam-
 arbejdet med skolen.


”Jeg er nervøs for, at det her forslag 
 kan gå ud over tilliden, fordi skolen bli-
 ver dem, som kan sanktionere og trække 
 i børnechecken i stedet for at være dem, 
 som kan hjælpe ens barn,” siger hun.


”Det er en ærgerlig signalværdi, at man 
 går ud fra, at forældrene ikke prøver at 


tage et ansvar, og at det handler om 
 manglende vilje. Dermed fratager man  
 de professionelle socialrådgivere, lærere, 
 pædagoger og sundhedsplejersker mulig-
 heden for at undersøge problemet og 
 bruge deres faglighed til at finde ud af, 
 hvad det handler om, når et barn ikke 
 kommer i skole, eller ikke trives. Der kan 
 være 1000 årsager, men man reducerer 
 det bare til et moralsk spørgsmål,” kon-
 staterer Hanne Knudsen.


Regeringens ghettoudspil er kun på 
 tegnebrættet, og et konkret lovforslag  
 er endnu ikke udformet. Økonomi- og  
 indenrigsministeren har indkaldt alle  
 Folketingets partier til forhandlinger  
 om udspillet. Og kan de blive enige, skal 
 aftaleteksten præcist definere, hvordan 
 blandt andet skoleledere og lærere skal 
 arbejde med den nye lovgivning. Men  
 allerede nu møder forslaget opbakning 
 både hos DF og S, så alt andet lige ser  
 det ud til at blive gennemført. 


Malene Mølgaard er freelancejournalist


DET BETYDER GHETTO


UDSPILLET FOR SKOLE


OMRÅDET


Regeringen vil indføre obliga-
 torisk dagtilbud for børn i ud-
 satte boligområder for at sikre 
 danskkundskaber inden skole-
 start. 


Regeringen vil indføre sprog-
 prøve i 0. klasse på skoler, 
 hvor mere end 30 procent af 
 børnene bor i ghettoområder. 


Eleverne får tre forsøg i løbet 
 af skoleåret til at bestå. Hvis 
 de dumper undervejs, bliver 
 de tilbudt sprogundervisning. 


Dumper eleven herefter, skal 
 0. klasse tages om.


Sanktioner over for folkesko-
 ler, der leverer dårligere resul-
 tater. Regeringen foreslår bl.a. 


at kommunen kan pålægges 
 en handlingsplan for at hæve 
 niveauet eller stop for optag af 
 elever med lavt fagligt niveau. 


I yderste konsekvens kan sta-
 ten overtage ledelsen af dår-
 ligt præsterende skoler i en 
 periode eller helt lukke skolen.


Forældrene fratages børne-
 checken næste kvartal, hvis  
 en elev ikke møder op til af-
 sluttende prøver eller har 
 mere end 15 procents fravær.


Gode karakterer til indvan-
 drere, der består afgangsprø-
 ven i 9. klasse, skal udløse 
 økonomisk belønning til kom-
 muner. Det skal også udløse 
 belønning, hvis en elev scorer 
 et højere karaktergennemsnit 
 end landsgennemsnittet for 
 målgruppen året før.


Obligatorisk dagtilbud for 
 børn i udsatte boligområder.


Straf til fagpersoner som fx 
 lærere, der bryder underret-
 ningspligten. Straffen skal un-
 der særligt skærpende om-
 stændigheder stige til fængsel 
 indtil 1 år.


Læs regeringens udspil:  


Ét Danmark uden parallel


samfund – Ingen ghettoer  
 i 2030 på regeringen.dk > 


ghettoudspil
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SKOLELEDELSE  I RAKETFART



ET BLIK PÅ LEDELSE I DET 21. ÅRHUNDREDE


Overvejer du at udstille 
PS: 


på årsmødet? Kontakt 
 venligst Kongres Kompag-
 niet på telefon 8629 6960 


eller via e-mail: 


kontakt@kongres


kompagniet.dk



Skolelederforeningens årsmøde  1.- 2. november 2018



Odense Congress Center



NU: 
Gå ind på 
 www.skolelederne.org 

> Medlemmer > 


Årsmøde 2018
 det foreløbige 
SE: 


program, og reservér 
 hotel, fest og 


frokost  
Sæt X: 


i kalenderen til 2 dage med:


• Fordybelse og nærvær


• Venner og kollegaer


• 1500 m2 udstilling


•  Politisk debat


• Forskning og ny viden


• Ledelsesfaglig inspiration


• Underholdning og musik 


• Og meget, meget mere ...
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(9)
Inventar til indskoling ®


REFERENCE: GRØNDALSVÆNGETS SKOLE


Til ny indskolingsbygning for 0-3 klasse / Fritidsordning har MMA Møbler 
 leveret alt inventar til projektet. I leverancen indgik garderobeinventar, ind-
 byggede skabe, podier og køkkener.  


MMA Møbler A/S er en danskejet producent med 30 års brancheerfaring. Vi er 
 specialiseret i inventar og møbler til undervisnings- og børnemiljøer.


Du har behovet. Sammen skaber vi løsningen!


WWW.MMA-AS.DK        
 MMA@MMA-AS.DK       
 TEL. +45 86 15 11 22       
 WWW.STINA.DK *)


*) stinasysteminventareretvaremærkeejetafmmamøblera/s
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(11)
I NÆSTEN HELE SIT VOKSENLIV HAR DIREKTØR FOR BØRNECANCERFONDEN,  MARIANNE BENZON NIELSEN, ARBEJDET MED ALVORLIGT SYGE BØRN. SOM  BARN VOKSEDE HUN OP MED, AT DET VIGTIGSTE VAR, AT MAN BEHAND- LEDE HINANDEN ORDENTLIGT, OG DET HAR HUN HOLDT VED HELE VEJEN, 



GENNEM ADSKILLIGE LEDERSTILLINGER. DET HAR BÅDE INDBRAGT  IMPONERENDE RESULTATER OG EN PRIS FOR ÅRETS LEDER I  



DANMARK. MEN NU VENTER EN NY STOR UDFORDRING.


Af Anders Ryehauge  •  Foto Jacob Nielsen



ØJE FOR   HINANDEN
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(12) Det var en efterårsdag i 2016, 
 da en af kollegerne på kontoret pludselig 
 sagde: ’Øhm Marianne. Der er kommet et 
 brev … Du er indstillet til Årets Leder.’ 


Marianne Benzon Nielsen grinede som 
 svar. Det måtte unægteligt være en spøg. 


Men så fik hun selv brevet i hænderne, 
 og der stod det altså sort på hvidt. Sam-
 men med prominente navne som Bjarke 
 Ingels og Vestas administrerende direk-
 tør Anders Runevad var hun indstillet  
 til Danmarks mest prestigefyldt pris for 
 ledere.


”Det var overraskende!,” siger hun og 
 slår en latter op på sit kontor i Valby godt 
 halvandet år senere:


”Virkelig, virkelig overraskende. Jeg 
 tænkte: ’Hvordan har de dog fundet på 
 mig?’ Jeg tog det som et tegn på, at mange 


var begyndt at kende Bør-
 necancerfonden, og det var jo 
 en fed anerkendelse. Men da 
 jeg så de andre navne, tænkte 
 jeg også: ’Det var så det’.” 


Men det var det så ikke.  


Et par uger senere stod Mari-
 anne Benzon i en gymnastik-
 sal ved Rebild Bakker og var 
 i fuld gang med at pakke kas-
 ser som forberedelse til Bør-
 necancerfondens landstræf, 
 da telefonen ringede. Det 
 var Lederne: ”Du har fået 
 flest stemmer. Tillykke, du 
 er Årets Leder.”


Til en ceremoni i Køben-
 havn fik hun overrakt prisen, der tidli-
 gere var gået til bl.a. administrerende  
 direktører og koncernchefer i kæmpe, 
 globale foretagender som LEGO og A.P. 


Møller-Mærsk. Selv var hun leder for en 
 velgørende fond med i alt syv ansatte,  
 inklusiv hende selv.


”Det var meget specielt. Der var en 
 masse presse til stede, og jeg skulle plud-
 selig prøve at definere mere konkret, 
 hvad det egentlig er, jeg lægger vægt på 
 som leder. Og så var det selvfølgelig bare 
 meget overvældende. Mange af dem,  
 der tidligere havde vundet var store er-
 hvervsledere, og jeg er jo sådan lidt en … 
 blødere type.”


At være til stede 


Det er en kølig formiddag, da 56-årige 
 Marianne Benzon byder velkommen in-


den for på sit kontor i en brun og grå be-
 tonbygning i et industrikvarter i Valby. 


Det er få dage før hendes 10 års jubi-
 læum. Der er ingen lukkede døre mellem 
 de forskellige rum i Børnecancerfonden. 


Det er et princip, hun vægter højt. Man 
 skal mærke nærværet og samhørigheden 
 de ansatte imellem. 


Fonden blev sat i verden i 1995 med for-
 målet, at ’alle børn skal overleve kræft til 
 et godt liv uden varige skader efter syg-
 dommen og behandlingen’. Selv kom hun 
 til i 2008. Hun har beskæftiget sig med 
 kræftsyge børn siden 1984, først som ung 
 sygeplejeelev, derefter i adskillige stillin-
 ger på Rigshospitalet, mange med lede-
 ransvar, og som leder af Ronald McDonald 
 Hus i en årrække. I sin tid i Børnecancer-
 fonden er bevillingerne til forskning i bør-
 nekræft øget markant, ligesom antallet af 
 tilbud og initiativer er mangedoblet. Hun 
 er blevet fremhævet i medierne for sin 
 evne til både at skabe resultater på den 
 økonomiske bundlinje, søsætte relevante 
 projekter og sikre et godt arbejdsmiljø in-
 ternt på arbejdspladsen.


Dagligdagen her er et konstant møde 
 med alvorligt syge børn og deres familier, 
 der befinder sig i den værst tænkelige 
 livsfase overhovedet. Men stemningen  
 er lys, ikke mindst anført af Marianne 
 Benzon selv. Selv mener hun, sit positive 
 sind kan tilskrives barndommen.


”Hvis man skal sige noget meget 
 grundlæggende om min opvækst, er det, 
 at jeg altid har vidst, at jeg var elsket. Jeg 
 tror faktisk, det er meget vigtigt, at man 
 har nogen omkring sig, der fortæller, at 
 man er god nok, og at de er stolte af en. 


Jeg var første barnebarn, og min mor  
 har fire søskende, så jeg havde masser  
 af voksne omkring mig fra start. På den 
 måde har jeg nok været sindssygt privi-
 legeret,” siger hun.


Marianne Benzon voksede op i et rødt 
 to-etagers murstenshus i Næstved. Ud-
 over hendes forældre og lillesøster, bo-
 ede hendes farfar og farbror der også. 


Ofte spiste de alle aftensmad sammen. 


Hendes far var maskinarbejder, og hen-
 des mor var hjemmegående, så det var 
 ikke noget ’fint og fancy’, men hun kal-
 der det en priviligeret opvækst i en rigtig 
 kernefamilie og med en masse gode ven-
 inder omkring sig. Hun gik til alverdens 
 ting og sager. Gymnastik, spejder, ballet, 



Mange af dem,   der tidligere havde   været ‘Årets Leder’, var   store erhvervsledere, og   jeg er jo sådan lidt en …   blødere type.”


Marianne Benzon Nielsen, direktør for Børnecancerfonden, 
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(13)BLÅ BOG


•  Marianne  
 Benzon Nielsen


•  Født d. 25/7 1961


•  Opvokset i  
  Næstved.


•  Bor i dag i  
  Emdrup  nordvest   
  for  København


•  Er kæreste med Geert 
 Valentin


•  Har to tvillingebørn på 
 23 år, Anders og Rikke


•  Uddannet fra Hvidovre 
 Sygeplejeskole 1984


•  Diverse stillinger, også 
 lederstillinger, på Rigs-
 hospitalet 1984-2002


•  Direktør for Ronald 
 McDonald Hus 2002-


•  Direktør for Børnecan-2008
 cerfonden 2008–


•  Kåret som Årets Leder 
 2016
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(14)fodbold, akrobatik, karate, volleyball og 
 sang i kirkekoret, og fra hun var 13 år, ar-
 bejdede hun i den lokale bagerbutik og 
 begyndte selv at tjene penge. To af de 
 grundlæggende værdier i familien var,  
 at man skulle passe sine ting, og at man 
 skulle opføre sig ordentligt. 


”Min far er en af dem, der aldrig har 
 haft en sygedag, og jeg voksede op med, 
 at hvis man startede på noget, så fort-
 satte man mindst sæsonen ud. Man  
 kvittede ikke bare. Og så er jeg vokset  
 op med, at man tager sig af hinanden.  


Jeg kommer fra en familie, som altid har  
 haft åbne døre, hvor man har besøgt sine 
 gamle og holdt øje med dem, der ikke 
 havde det så godt. Det var ikke frelst på 
 nogen måde. Men vi gjorde en dyd ud  
 af at have øje for hinanden.”


Da Marianne Benzon senere kom i 
 gymnasiet, fik hun et ekstra job på et  
 behandlingshjem for handicappede.  


Det var hun særligt glad for. Hun over-
 vejede lidt at blive enten ingeniør og 
 tandlæge, men gjorde sig egentlig ikke 
 specielt mange tanker om, hvad der 
 skulle ske fremadrettet. 


”Åh, hvad drømte jeg om? Jeg havde 
 okay nemt ved skolen, men syntes også, 
 der var mange andre ting, der var rigtig, 
 rigtig interessante på det tidspunkt,” siger 
 hun og griner: ”Jeg har nok aldrig været 
 sådan en, der har planlagt mit liv særlig 
 meget. Det, tror jeg, er meget kendeteg-
 nende faktisk. Jeg tror altid, jeg har været 
 ret god til at være lige der, hvor jeg var.”


Med studenterhuen på hovedet ryk-
 kede størstedelen af klassen til Køben-
 havn for at læse videre. Så gjorde Mari-
 anne Benzon det samme. Og da en af 
 hendes gode veninder ville søge ind på 
 Hvidovre Sygeplejeskole, tænkte hun: 


Hvorfor ikke?


”Så blev jeg optaget, og så måtte det  
 jo være det. Det har jeg ikke fortrudt en 
 eneste gang.”


Den bedste udgave af sig selv
 Hver morgen når Marianne Benzon mø-
 der ind på Børnecancerfonden, sørger 
 hun for at gå en omgang, hvor hun får 
 sagt ordentligt ’godmorgen’ til hver en-
 kelt ansat. Hun har på forhånd afsat tid 
 til det i sin kalender.


”Det er en lille ting, men det giver bare 
 en større forståelse, hvis man får set hin-


anden i øjnene. Så man ikke er bange for 
 at spørge: ’Har du det okay?’ Eller er 
 bange for selv at sige: ’I dag skal du nok 
 ikke lige regne med mig, for jeg har sim-
 pelthen sovet dårligt’, eller hvad ved jeg. 


Det kræver tid og grundighed at finde et 
 fælles afsæt på en arbejdsplads,” siger 
 Marianne Benzon og fortsætter:


”Det handler om at få skabt en kultur, 
 hvor det er tilladt at sige til og fra. Man bru-
 ger så mange timer på sin arbejdsplads. 


Hvis vi har meget travlt, og jeg fornemmer, 
 at en af mine ansatte er påvirket, kan jeg 
 godt finde på at sige: ’Det ser ud til, du 
 trænger til en hjemmearbejdsdag, er det 
 rigtigt set?’ Hvis man kender folk, kan man 
 bedre imødekomme dem og skabe den 
 gode relation og det gode team.”


Når Marianne Benzon beskriver sig 
 selv som en blødere type, er det, fordi 
 hun har netop den tilgang til ledelse. 


Men hun mener også grundlæggende, 
 den er essentiel i en stilling som hendes.


”Når man arbejder med alvorligt syge 
 børn, er det en vigtig del af ledelsesop-
 gaven at have fokus på, hvordan ens an-
 satte har det. For det kan ikke undgås,  
 at man bliver berørt. Der er ikke en her, 
 der ikke bliver berørt fra tid til anden.  


Jeg har arbejdet med det her område  
 rigtig længe, så det prøver jeg at være 
 meget opmærksom på. Det er klart, at 
 det ville være sværere, hvis vi var 100  
 ansatte. Det kan lade sig gøre, fordi vi  
 har den størrelse, vi har.”


For et par år siden oplevede Marianne 
 Benzon, at et for stort arbejdspres med 
 mange møder ud af huset betød, at hun 
 mistede noget af det nærvær, hun ellers 
 synes, er så vigtigt som leder. Hun fik 
 simpelthen en følelse af ikke at slå til.


”Jeg formåede ikke at leve op til det, 
 fordi der var for mange andre ting, jeg 
 følte, jeg blev nødt til at tage mig af. Må-
 ske glemte jeg lidt mine andre grundvær-
 dier i den fase, og i det lange løb er det 
 bare ikke særlig hensigtsmæssigt. Jeg kan 
 huske, at jeg tænkte: ’Jeg er ikke det, jeg 
 engang syntes, jeg var. Jeg er ikke den 
 bedste udgave af mig selv.’”


I sidste ende konsulterede hun en eks-
 pert i teambuilding, så det ikke blot blev 
 hendes eget, men de ansattes fælles pro-
 jekt at afdække, hvilke værdier der er vig-
 tige i Børnecancerfonden.


Det var under specialet i pædiatri på 


Sygeplejerskeskolen i 1984, at Marianne 
 Benzon første gang stiftede bekendtskab 
 med området, da hun kom i seks ugers 
 praktik på børnekræftafdelingen på Rigs-
 hospitalet. Hun fandt sig hurtigt godt til-
 pas i at være i noget, der var følelses-
 mæssigt svært.


”Det her med, at det ikke kun var en 
 patient, men faktisk en hel familie man 
 skulle tage hånd om. Jeg kan huske, at jeg 
 tænkte: ’Hold da op, tænk at jeg får lov til 
 at være en del af deres liv, når det er al-
 lersværest.’ Det var jeg privilegeret over 
 dengang, og det er jeg stadig i dag.”


En positiv natur


Færdiguddannet fra Sygeplejerskeskolen 
 fik hun ansættelse på Rigshospitalet. Side-
 løbende studerede hun til ledelse på Mer-
 konomuddannelsen. Da afdelingssygeple-
 jersken og førsteassistenten tilfældigvis 
 skulle på ferie sammen, manglede der no-
 gen til at tage det formelle ansvar i nogle 
 uger. Marianne Benzon stak lappen i vej-
 ret, og siden er det gået slag i slag. På Rigs-
 hospitalet endte hun med i årenes løb at 
 besidde en række forskellige funktioner, 
 både udviklings- og ledelsesstillinger.


”Engang imellem tænker jeg over, 
 hvad det egentlig var, der gjorde udslaget 
 for en lederkarriere. Jeg tror bare, at jeg 
 altid har prøvet at være nærværende, hu-
 sket at inddrage andre, og i det hele taget 
 bare opført mig ordentligt. Jeg har nok 
 en også positiv natur, der gør det nem-
 mere at være chef. For hvis man går og 
 bærer nag over dagligdagens uundgåelige 
 små konfrontationer, kan det hurtigt 
 blive langt mere kompliceret.”


I 2002 blev Marianne Benzon tippet 
 om, at der skulle åbne et Ronald McDo-
 nald Hus i Danmark. Hun var klar til at 
 prøve noget nyt og startede som nyslået 
 leder, før huset overhovedet var bygget 
 endnu. Der stod blot fire betonpæle, og så 
 blev det hendes opgave at være med til at 
 definere, hvordan det skulle indrettes, og 
 hvordan det overhovedet skulle fungere. 


Et Ronald McDonald Hus er et midlerti-
 digt hjem for familier med et alvorligt sygt 
 barn. På verdensplan er der 366 i 42 for-
 skellige lande. Da det åbnede i København 
 i 2002, lige ved siden af Rigshospitalet, 
 blev det den første af sin slags i Danmark. 


Det kan huse 12 familier ad gangen.


Foruden Marianne Benzon var der én 
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(15)fuldtidsansat. Ellers havde hun cirka 70 
 frivillige med meget skiftende vagter. Det 
 blev en af de store opgaver på hendes 
 bord at rekruttere, fastholde og organi-
 sere de frivillige kræfter.


”Det gjaldt om at gøre det interessant 
 at bruge sin tid på. Frivillige skal nurses. 


Man kan ikke bare ansætte frivillige og så 
 lade være med at gøre noget. De giver 
 noget af det allerdyrebareste, nemlig de-
 res fritid, fordi de synes, det er en god 
 sag. Derfor har man som leder en rigtig 
 vigtig rolle i at skabe noget indhold.” 


Seks år senere, i 2008, kontaktede Bør-
 necancerfondens grundlægger, Henrik 
 Hertz, Marianne Benzon med et jobtil-
 bud. Fonden lever udelukkende af dona-
 tioner som bruges på forskning, direkte 
 støtte og tilbud til de påvirkede familier 
 samt faglige møder og konferencer. I 
 2008 var der blot en enkelt fuldtidsansat, 
 en sekretariatschef, men Børnecancer-


fonden var vokset sig store nok til, at de 
 kunne oprette en fuldtids direktørstil-
 ling, og den mente Hertz, at Benzon var 
 den helt rigtige til.


Det næste kapitel


I den første periode i Marianne Benzons 
 nye job var der af gode grunde ikke så me-
 get personaleledelse, for de var kun to i 
 alt. I stedet handlede det om at kom me 
 ud og repræsentere fonden, fortælle om 
 børnekræftspecialet, tage i mod checks, 
 besvare henvendelser, være med til at 
 dele pengene ud igen, sikre de blev brugt 
 på de rigtige projekter og holde kontak-
 ten til de faglige miljøer. 


Når man er en velgørende organisa-
 tion, kæmper man i bund og grund  
 mod en masse andre gode formål at give 
 penge til. Man skal derfor sørge for, at 
 ens sponsorer fastholder interessen i lige 
 netop ens eget projekt. i 2008 uddelte 


Børnecancerfonden 11,3 millioner kroner. 


I 2016 var tallet oppe på 50 millioner kro-
 ner.


”Min hemmelighed, hvis man skal 
 snakke om en sådan, er, at vi for det før-
 ste er os uhyre bevidst, at vi har et stort 
 ansvar for at passe godt på de penge, 
 som andre mennesker donerer til os, og 
 for det andet har samarbejdet med rigtig 
 gode sponsorer, som vi har sørget for at 
 investere tid og energi i. Team Rynkeby 
 har været vores største sponsor i mange 
 år, og når jeg cykler med dem til Paris i 
 år, bliver det min ottende tur. Jeg gør det, 
 fordi jeg synes, det er vigtigt at være der 
 for dem, der arbejder så meget for os. 


Når man kender folk og engagerer sig i 
 hinanden, bliver det mere end bare en 
 vilkårlig sag.”


I takt med den øgede indtjening særligt 
 de seneste år er det gået hurtigt på flere 
 fronter. Fonden er vokset fra to til syv an-
 Marianne Benzon  


kalder arbejdet med 
 børn, der har kræft, for 
 et ‘enten/eller-speciale’. 


Igennem sin karriere 
 har hun mødt mange, 
 der fandt det for svært 
 at håndtere: ”Det kan 
 godt være hårdt at 
 være et sted med alvor-
 ligt syge børn. Det gør 
 jo et uslet teligt indtryk, 
 når et barn måske skal 
 dø. Enten kan man 
 finde en plads til det i 
 sin rygsæk, eller også 
 kan man ikke. For jeg 
 tror ikke, man glem-
 mer”, siger hun.
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(16)satte og har sat en række nye initiativer i 
 søen så som rekreationsophold, samtale-
 grupper og landstræf for de unge.


”Det betyder, at vi nu står et andet  
 sted, for nu er vi virkelig afhængige af 
 penge. Det kræver bare ledelse på et an-
 det niveau. Indsamlingsmarkedet er rig-
 tig stort i dag, og der er mange gode sa-
 ger. Vi har ingen indflydelse på, hvis en 
 af vores sponsorer pludselig siger, at nu 
 er det på tide at give til noget andet end 
 os. Vi er meget sårbare, fordi vi netop 
 har sat så mange initiativer i gang. Derfor 
 bliver vi nødt til at sikre os et udgangs-
 punkt, hvor vi i højere grad selv kan 
 styre, hvor mange penge der kommer 
 ind, og hvor afgørelsen af budgettets 
 størrelse ligger hos os.”


De er derfor i fuld gang med at lægge 
 strategien for etableringen af et fundrai-
 singteam. Det har været i støbeskeen i et 
 par år og involveret eksterne partnere 
 med særlig viden på området. Inden for 
 det næste halve år vil der skulle ansættes 
 fire nye til den del, så de pludselig bliver 
 11 ansatte i alt. Når hele fundraisingen er 
 implementeret og begynder at give or-
 dentligt afkast, skal Børnecancerfonden 
 gerne stå et sted, hvor fundamentet er 
 sværere at ryste, og hvor de er langt min-
 dre sår-bare over for, at eventuelle stor-
 sponsorer forsvinder. 


Marianne Benzon kalder det både ”vir-
 kelig, virkelig spændende … og en lille 
 smule skræmmende.” For de næste par 
 år bliver et nyt kapitel i Børnecancerfon-
 dens historie, hvor de vil være nødt til at 


investere flere af pengene i selve organi-
 sationen frem for på projekter.


”Vi vil opleve et par år, hvor vi ikke 
 kan ligge på de kun fire procent i admini-
 strative omkostninger, vi ellers har gjort 
 stor ære i, for ellers kan vi ikke vækste, 
 og vækst er nødvendigt for at kunne ud-
 vikle sig. Det kan godt være, at vores 
 nedskrevne formål siger, at vi skal give 
 penge til forskning og direkte støtte til 
 børn og deres familier, men vi ved, der 
 er et meget større behov, og hvis vi skal 
 imødekomme det, er vi nødt til at lave 
 motoren, der kan skabe pengene.”


I den fase kommer Marianne Benzon 
 som direktør på overarbejde på flere for-
 skellige fronter, for de bliver nødt til at 
 være meget klare i både deres priorite-
 ring og eksterne kommunikation. 


”Den direkte støtte, vi har sat i gang til 
 familierne, er rigtig svær at nedprioritere, 
 for så skal vi lukke konkrete initiativer 
 ned. Der, hvor man kan justere lige nu,  
 er på forskningsdelen, så vi er nødt til at 
 være endnu mere knivskarpe på, hvilke 
 forskningsprojekter der får penge.”


Fyrtårn i horisonten


Selvom mange børn stadig oplever sen-
 følger efter behandlingen, er det gået 
 fremad på lige godt alle parametre inden 
 for børnekræftområdet det seneste årti. 


Hos Børnecancerfonden er visionen, at 
 der kommer en dag, hvor ingen børn dør 
 af kræft. Marianne Benzon håber, at de 
 kan få skabt det bedst mulige fundament 
 for det ved at få genereret noget økonomi 


de næste år med gennemførslen af den 
 nye strategi. I den kommende tid skal 
 hun og resten af holdet arbejde på at 
 sætte flere konkrete mål for fremtiden. 


Både mål for indtjening, arbejdet for fa-
 milierne og for hvilken arbejdsplads, de 
 selv ønsker internt. 


”Vi har ikke tidligere arbejdet særlig 
 meget med mål, men det er klart, at i 
 den kommende proces vil det være nød-
 vendigt. Der kommer til at ske en masse, 
 og vi bliver flere mennesker. Der er brug 
 for, at man som leder er rigtig, rigtig me-
 get på og hele tiden er opmærksom, for 
 det skaber uanset hvad en masse usikker-
 hed. Jo flere vi bliver, jo mere har vi brug 
 for at have det der fyrtårn, der står der-
 ude i horisonten, som vi kan pejle efter, 
 så vi ikke går i hver sin retning.”


For at illustrere, hvordan Marianne Ben-
 zon ser de kommende år, viser hun med 
 sin hånd en kurve i luften, der først stiger, 
 derefter flader ud, før den, forhåbentlig, 
 om et par år skulle stryge til vejrs igen.


”Det er klart, at på den ene side må det 
 gerne gå hurtigt. Men på den anden side 
 bliver vi også nødt til realistisk at sige, at 
 det tager tid at bygge sådan noget op. Jeg 
 tror i hvert fald, der går et par år, før 
 man kan se, at vi er på niveau med det, 
 vi gør i dag,” siger hun og holder en kort 
 pause. Så griner hun:


”Ja, man skulle være stoppet på toppen. 


Men så må vi jo bare sørge for at komme 
 endnu mere på toppen snart igen.” 


Anders Ryehauge er freelancejournalist


De er syv ansatte i Børnecancer-
 fonden. Fondens primære formål 
 er at støtte forskningsprojekter 
 samt direkte støtte til kræftsyge 
 børn og deres familier gennem 
 diverse initiativer. I 2016 ud-
 delte fonden 50 millioner kroner, 
 hvilket er det højeste beløb siden 
 stiftelsen i 1995. Som direktør 
 står Marianne Benzon Nielsen 
 for den daglige drift i Børnecan-
 cerfonden. Men der sidder også 
 en bestyrelse over hende, der 
 skal involveres i tilfælde af større 
 investeringer – eksempelvis den 
 nye fundraisingstrategi.
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(17)
(18) 110 repræsentanter fra for-
 eningens lokale foreninger og særlige  
 ledergrupper var i slutningen af marts 
 samlet på konferencestedet HUSET lidt 
 uden for Middelfart. Det var det årlige  
 repræsentantskabsmøde, der trak folk  
 til – i en ellers både travl og turbulent tid  
 med en OK’18 storkonflikt på vej.


Foreningens sekretariat var også til 
 stede. Som dirigent blev valgt John Vagn 
 Nielsen, politisk sekretær i Finansforbun-
 det. Han kunne konstatere, at mødet både 
 var lovligt varslet og indkaldt, og at for-
 samlingen var beslutningsdygtig. 


Styring æder tiden op 


Claus Hjortdal kaldte det forløbne år for 
 et usædvanligt år. Med et fortsat usæd-
 vanligt stort pres på ledelse og på folke-


skolen med mange nye krav og nye for-
 mer for styring i form af belønnings puljer 
 og strafordninger. Det er også en usæd-
 vanlig overenskomstsituation, hvor det 
 er første gang, at de offentligt ansatte i et 
 så stort et antal har valgt at stå sammen 
 over for de krav, der stilles fra arbejds-
 giverne.


Når skolelederne er med i OK’18 kon-
 flikten er det særligt fordi, at foreningen 
 ikke anser det udspil, der er til lønstig-
 ninger, for rimeligt. Skolelederne knokler 
 og kan heller ikke acceptere det, der kan 
 risikere at blive en reallønsnedgang i en 
 tid med rekordbeskæftigelse og solid 
 samfundsøkonomi. 


”Vi ser i vores nye, store undersøgelse 
 af løn- og arbejdsvilkår blandt vores med-
 lemmer, at skolelederne bruger for me-



SKOLELEDERFORENINGEN HAR HOLDT ORDINÆRT REPRÆSENTANT



SKABSMØDE MED DRØFTELSE AF FORENINGENS POLITIK OG INDSATSER. 



I ÅR VAR DER VALG TIL FORMANDSKAB OG HB. OVERENSKOMST



SITUATIONEN VAR OGSÅ OPPE AT VENDE … 


Af Malene Lieberknecht og Michael Diepeveen  • Foto Foto Hung Tien Vu 



VI SKAL UD AF



DOKUMENTATIONSHELVEDET
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(19)get tid på at styre, administrere og admi-
 nistrere frem for at løse kerneopgaven: 


At flere børn skal lære mere - ved bl.a. at 
 lederne skulle være tættere på undervis-
 ningen. Folkeskolen er generelt også 
 presset på økonomi og af masser af nye 
 opgaver”, sagde formanden.


”Skolereformen fylder, men hvor længe 
 skal vi blive ved med at kalde det en re-
 form?”, spurgte Claus Hjortdal: ”Den er jo 
 hverdag, og vi er nået langt på mange om-
 råder, men reformen er også udfordret af 
 en ujævne politiske signaler, hvilket giver 
 usikkerhed på skolerne. Så vi bliver nødt 
 til at spørge politikerne: Vil I det her eller 
 ikke? Og er der ikke råd: Så reducér kra-
 vene eller reducér skoledagen”.


Han pegede på, at der allerede er sket 
 store effektiviseringer, bl.a. er der er sket 


en markant reduktion i antallet af ledere 
 og lærere. Presset sætter folkeskolen i en 
 situation, hvor der sker et fravalg til for-
 del for fri- og privatskoler. Det kan folke-
 skolen ikke holde til, og der er derfor be-
 hov for en positiv politisk prioritering af 
 folkeskolen – ja, af de offentlige servicetil-
 bud som helhed. 


Skolereformen skal for alvor evalueres 
 i 2020, og inden for et år afholdes der 
 folketingsvalg. Sådan er de store træde-
 sten lagt – hvor vi også som skoleleder-
 forening skal gå ud med vores visioner  
 og bud på, hvordan vi fortsat har en le-
 vedygtig og stærk folkeskole i Danmark.


Uddannelse, kommission mv.


En ny grunduddannelse af skoleledere er 
 på vej – det har den været længe. Men 


der er stadig uenighed om, hvad der ve-
 jer tungest – skal tyngden ligge på gene-
 ralistsiden, eller bliver det en lederud-
 dannelse med et lederfokus tættere på 
 virkeligheden og de praksisrettetede le-
 delsesudfordringer i skolen. Det sidste  
 vil foreningen fortsat argumentere for,  
 alt hvad den kan.


Ledelseskommissionen, der venter 
 med at komme med deres anbefalinger 
 til efter OK’18-konflikten, har foreningen 
 været inddraget i. Kommissionens forelø-
 bige vurderinger ligger ikke langt fra for-
 eningens. De offentlige ledere er presset 
 af opgaver, og der er sparet for mange le-
 dere væk. Omvendt har kommissionen 
 søgt at angribe MED-systemet, hvilket 
 foreningen mener skal bevares. 


Foreningen søger på alle planer at va-
 Big is beautiful? 


Formanden kom i 
 sin beretning også 
 ind på samarbejdet 
 i LC-systemet og 
 med lederne i FTF, 
 der står over for en 
 fusion med LO.
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(20)retage skoleledernes interesser. I forhold 
 til en stram økonomi, større krav, færre 
 ressourcer, men også de mange ændrin-
 ger, der kommer med ghetto-udspil, æn-
 dring af 10. klasserne, prøvebekendtgø-
 relse, understøttende undervisning, § 16 
 b, mobning, notatpligt, fravær, overgang 
 til erhvervsud dannelser og ungdomsud-
 dannelse osv.


”Vi har løbende møder med de uddan-
 nelsespolitiske ordførere. Og jeg er for 
 nylig kommet hjem fra KL-topmøde, 
 hvor mange toppolitikere, departements-
 chefer m.fl. gerne vil drøfte folkeskole 
 med netop os. Så jeg vil mene det er ty-
 deligt, at vi er gået fra at være en interes-
 seorganisation til at være en meget mar-
 kant fagforening/lederforening”, som  
 der er en stor interesse og respekt for”, 
 sagde formanden.


Med de sociale medier søger foreningen 
 at nå politikere og beslutningstagere – og 
 dermed vores egne medlemmer. Der skal 
 ikke meget til. Bare en hurtigt lavet hånd-


En moderne forening? 


Nytænkning, refleksion 
 og samskabelse lokalt-
 centralt er nogle af 
 nøgleordene for næstfor-
 mand Dorte Andreas.
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(21)holdt video om den tilspidsede OK’18-kon-
 flikt fik næsten lige så hurtigt 9.000 vis-
 ninger. Det har gennemslagskraft. Dertil 
 kommer indlæg, kronikker, TV og radio. 


Målet er indflydelse, vejen går over synlig-
 hed, aktualitet og proaktivitet.


”Det kræver, at vi tør stille os op og  
 tage ansvar, men også at vi tør gå op mod 
 parterne fra forskellige områder og være 
 klar i mælet – ved vidende at vi ikke er  
 en stor forening”, opsummerede Claus 
 Hjortdal. Han nævnte i den forbindelse 
 også projektet ”Folkeskolen. Vores. Hele 
 Livet”, hvor foreningen arbejder på at 
 samle og ikke konfrontere parterne.  


Også den vej er der klart behov for at gå. 


Sammenhængskraften er afgørende. 


Formanden pegede på, at foreningen i  
 det forløbne år har fortsat linjen med at 
 være mere tæt-på foreningens lokale led 
 og medlemmer. Ved at bruge den nye vil-
 kårsundersøgelse til at bedre skoleleder-
 nes vilkår lokalt. Og ved at understøtte 
 netværkssamarbejder for ledere skoler 


med særlige udfordringer, nye og unge  
 ledere, mellemledere. 


Tætte forbindelser 


Efter aflæggelsen af den mundtlige beret-
 ning skulle den godkendes af repræsen-
 tantskabet sammen med den skriftlige 
 beret ning, der var udsendt i forbindelse 
 med mødets indkaldelse. Men traditionen 
 tro ikke uden først, at forsamlingen havde 
 mulighed for at kommentere og stille 
 spørgsmål.


Der var bl.a. spørgsmål til ’gummipara-
 graffen’ § 16 b: Skal vi være de sidste, der 
 holder fast i skoledagens længde – hvad  
 er egentlig foreningens politik? Claus 
 Hjortdal fastslog, at foreningen dybest set 
 fortsat står bag hele reformen, men at det 
 også er nødvendigt at pege på, at økono-
 mien ofte ikke rækker, hvilket er et pro-
 blem på skolerne. Så er der ikke råd, bli-
 ver det svært at holde fast. 


”Men selv om man godt kan føle sig 
 som den sidste mohikaner, så må Skole-
 Brian Brodersen (Guldborgsund-Lolland) er udtrådt af bestyrelsen efter eget ønske. 


Tak for et godt arbejde!



NY HOVEDBEST YREL SE


I valgperioden for de næste to år har Skoleleder foreningens 
 hovedbestyrelse følgende medlemmer:


Claus Hjortdal
 formand 
 – morsø –


Dan Gert  
 Christensen
 – nordfyn –


Dorte Andreas
 næstformand 


– odense –


Peter  
 Hansen 
 – rebild –


Lene Burchardt  
 Jensen 
 – aalborg –


Torben Møller  
 Nielsen 
 – næstved –


Peter  
 Nellemann 
 – randers –


Lars  
 Aaberg 
 – københavn –


REGNSKAB, YDELSER MV.


En række faktuelle forhold skal på 
 plads, når man driver forening, hvilket 
 næstformand Dorte Andreas havde til 
 opgave at lægge frem til orientering og 
 til repræsentantskabets godkendelse. 


Først regnskabet for 2017, resultatop-
 gørelse og balance samt en særlig 
 regnskabsspecifikation af årsmødet.


Regnskabet udviser et underskud på 
 ca. 1,8 mio. kr., men reelt er resultatet 
 positivt, da der i forbindelse med salg 
 af Snaregade til Særlig Fond er en 
 værdiregulering – en teknikalitet, som 
 trækker ned, forklarede næstforman-
 den. Foreningens har en solid likvidi-
 tet, medlemstallet er pt. lidt stigende, 
 og årsmøde 2017 gav et pænt over-
 skud. På den baggrund blev regnskab 
 2017 godkendt enstemmigt.


Der er fokus på at bruge akutmid-
 lerne mere målrettet til kurser for le-
 der-TR, udvikle de tværkommunale 
 netværk og andre aktiviteter inden for 
 rammen – her opfordres man lokalt til 
 at byde ind med udviklingsforslag. 


Dorte Andreas orienterede om bud-
 gettet for 2019, der kalkulerer med et 
 mindre overskud, samt fremlagde en 
 budgetskitse for 2018-22, der selvføl-
 gelig på over tid er forbundet med 
 usikkerhed om fx medlemsudviklin-
 gen – men som også kan påvirkes po-
 sitivt af øget indtægtsdækket virk-
 somhed, hvilket foreningen allerede 
 har gang i med flere projekter. Repræ-
 sentantskabet tog orienteringen til 
 efterretning.


Dernæst skulle der fastsættes ydel-
 ser til formandskab og hovedbesty-
 relsesmedlemmer ud fra de rammer, 
 som blev besluttet på et ekstraordi-
 nært repræsentantskabsmøde 1. no-
 vember 2017 – igen som følge af en 
 ændret praksis i kommunerne for fri-
 køb. Dette blev godkendt.


Det samme blev fastlæggelsen af mid-
 ler til lokalafdelingerne - med en be-
 mærkning om, at man skal huske at 
 bruge pengene, da de ryger retur til 
 hovedforeningens kasse, hvis ufor-
 brugte midler summer op. Fx kan de 
 bringes i spil, når nye medlemmer skal 
 bydes velkommen … Midlerne til lokalt 
 arbejde består af et grundbeløb på 
 9.000 kr. pr. faglig klub/lokal for-
 ening samt 535 kr. pr. medlem. 


Endeligt blev kontingentet for 2019 
 besluttet fastholdt uændret på 612 kr. 


for almindeligt betalende medlemmer, 
 hvor de 157 kr. vedrører medlemskabet 
 af DLF/LC, FTF, Forhandlingsfælles-
 skabet m.m. Se mere på hjemmesiden 
 om særlige kontingentforhold. 


plenum – maj 2018  21



(22)lederforeningen holde fast i den lange 
 skoledag, der er grundlaget for den varie-
 rede skoledag”, lød det fra en repræsen-
 tant. Så det er altså et både-og synes sta-
 tus på det område at være pt.


Der blev også talt om ledelsesrekrutte-
 ring – om foreningen kunne gøre mere 
 for at nurse og inspirere ledelsestalenter 
 med flyers, videoer o. lign. Eller som fx 
 Teach First gør med lærerne rekruttere 
 akademikere og andre talenter ind i fol-
 keskolen. Det replicerede formanden  
 positivt på og tilføjede, at job-swop med 
 lærere og ledere fra gymnasier og univer-
 siteter måske også kunne være muligt …


 Ros var der til foreningen for at være 
 opsøgende, for at styrke de lokale net-
 værk og øge forbindelsen til medlemmer 
 og særlige ledergrupper. Den opbakning 
 kan mærkes, lød det fra flere sider. For-
 manden bekræftede, at det engagement 
 fastholdes med næstformand Dorte An-
 dreas i spidsen. Tanken er også at opgra-
 dere netværksdannelsen med eksterne 
 konsulenter og inspirationsmaterialer. 


Der var også ros til foreningen for at 
 fået mere kant. Det har bestyrelsen også 
 arbejdet med, så formandsskabet og spe-
 cielt formanden er mere markant i udta-
 lelser og forhandlinger. Det var Hjortdal 
 glad for kunne mærkes: ”Det handler om 
 at finde balance i at gå til kanten og stå 
 ved, det man ved virker, og det man tror 
 på, men også at bevare i sin troværdig-
 hed”, sagde formanden. 


10. klasses problematikken blev berørt 
 og her gav flere repræsentanter udtryk 
 for bekymring for et aktuelt forslag om at 
 knytte den til erhvervsuddannelsen. For-
 eningens politik er imidlertid fortsat klar: 


10. klasse hører hjemme i et ubrudt fol-


keskoleforløb. Det har formanden også 
 udtalt offentligt. 


Der blev også drøftet bagsiden ved so-
 ciale medier, hvor skoler og ledere bliver 
 hængt ud på især Facebook. Formanden 
 tilkendegav, at foreningen vil tage proble-
 matikken op med bl.a. KL. Læs i øvrigt 
 artiklen om, hvordan man kan forholde 
 sig i sådanne situationer i Plenum 6-17,  
 s. 40 ff.


Der blev naturligt nok også kommente-
 ret på OK’18 konflikten, herunder at den 
 kan skabe en kløft mellem øverste ledere 
 og mellemledere og true sammenhængs-
 kraften i foreningen. Det medgav Claus 
 Hjortdal, idet han henviste til at det på 
 andre offentlige områder også er sådan, 
 og at man må forholde sig til dette. OK’18-
 situationen blev særskilt drøftet på et for-
 mandsmøde samme dag. 


Den skriftlige og mundtlige beretning 
 skulle godkendes samlet, og det blev de – 
 enstemmigt. Den skriftlige beretning, 
 som giver et kort indblik i, hvad forenin-
 gen har beskæftiget sig med siden sidste 
 repræsentantskabsmøde, ligger på hjem-
 mesiden.


Valg og genvalg


Dette års repræsentantskabsmøde bød 
 på genvalg af Claus Hjortdal som for-
 mand og Dorte Andreas som næstfor-
 mand samt valg af seks medlemmer af 
 hovedbestyrelsen, hvoraf de fem blev 
 genvalgt og et nyt medlem er indtrådt.


Alle erhvervsaktive medlemmer af for-
 eningen er berettiget til at stille op til 
 valg. I år har kandidaterne haft et tilbud 
 om at få deres skriftlige valgoplæg præ-
 stenteret i medlemsbladet samt på for-
 eningens hjemmeside og i nyhedsbrev,  


FORMANDSMØDE


Efter det ordinære repræsentant-
 skabsmøde var der – med stort set 
 samme deltagere, nemlig foreningens 
 lokale formænd, men her uden formel 
 beslutningskompetence – afholdt for-
 mandsmøde med særligt fokus på 
 OK’18, der på det tidspunkt nærmede 
 sig en afgørelse: Forlig eller forlis?


Når Skolelederforeningen er med i 
 frontlinjen, handler det primært om 
 løn- og arbejdsvilkår i det offentlige, 
 og at skolelederne ikke mener, at  
 lønnen matcher det arbejde, de har. 


Foreningen har den klare holdning,  
 at vores løn skal være højere, og i det 
 mindste følge de løn- og prisudviklin-
 ger, der ventes de næste tre år. 


I skrivende stund var det situationen 
 præget af partipolitiske indblandinger 
 og skænderi for åbent tæppe. Og hvor 
 er skolelederne i alt dette, særligt de 
 ca. 250 medlemmer fra de ti kommu-
 ner, der er udtaget til strejke? Lock-
 outen i 2013 er heller ikke glemt for  
 lederne, og det vækker følelser.


Problematikken, at det kun er mellem-
 ledere – og heraf kun et fåtal på 10 % – 
 der er udtaget til strejke, mens skole-
 ledere på KL’s område ikke bliver 
 lock outet, blev vendt. Der har været 
 særskilte møder med de lokalforenin-
 ger, hvis medlemmer er berørt, og det 
 vil der blive igen, herunder hvad der vil 
 ske, når kommunerne stopper lønnen, 
 og hvad der sker, når man igen er til-
 bage på arbejde. 


Der var mange spørgsmål fra repræ-
 sentanterne om opgaveløsningen un-
 der konflikten. Om konfliktlån og støt-
 tekontingent. Og det blev klart efter -
 spurgt, at foreningen støtter de lokal-
 foreninger og medlemmer, der bliver 
 berørt. Især de, der bliver berørt di-
 rekte af konflikten. Men også alle de, 
 der indirekte bliver det.


På mødet blev der givet tilsagn om, at 
 foreningen stiller op, arrangerer regio-
 nale møder, lige som der kan blive tale 
 om at afholde et ekstraordinært re-
 præsentantskabsmøde, alt efter ud-
 viklingen. Der var enighed om at stå 
 sammen, bakke strejkeramte kolleger 
 op og være synlige i forbindelse med 
 strejken/lockouten. 


På hjemmesiden, via nyhedsbreve og 
 Facebook forsøger foreningen løbende 
 at orientere så godt som muligt. Det 
 blev understreget, at man til enhver  
 tid kan kontakte foreningen med de 
 mange spørgsmål, der kan være i re-
 lation til OK’18-situationen.
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(23)ligesom de har haft mulighed for at få op-
 taget en valgvideo. Valgoplæg og valgvi-
 deoer ligger på hjemmesiden.


Valget af formand og næstformand 
 foregik uden dramatik, da Claus Hjort-
 dal, og Dorte Andreas begge på forhånd 
 havde tilkendegivet, at de genopstillede 
 til deres poster, og at der ikke havde 
 meldt sig alternative kandidater.


Claus Hjortdal sagde bl.a., at han fort-
 sat vil arbejde på at skaffe foreningen 
 maksimal indflydelse, samtidig med at 
 det er vigtigt at sikre både øverste ledere 
 og mellemledere ordentlige vilkår. Han 
 blev genvalgt som formand for en treårig 
 periode uden modkandidater og uden  
 afstemning, men til gengæld med stor  
 applaus. Tillykke til Claus Hjortdal!


Dorte Andreas gik for to år siden bl.a.  


til valg til posten som næstformand på at 
 knytte de lokale og centrale niveauer i for-
 eningen sammen. En linje, hun nu kan 
 fortsætte, da også hun blev genvalgt som 
 næstformand for tre år – og ligeledes med 
 stor applaus. Tillykke til Dorte Andreas!


Til gengæld var der kamp om posterne 
 som menigt medlem af hovedbestyrel-
 sen. Fem af de nuværende seks hovedbe-
 styrelsesmedlemmer havde på forhånd 
 tilkendegivet, at de genopstillede. Og på 
 selve mødet meldte yderligere tre deres 
 kandidatur, så der var otte kandidater til 
 seks pladser. 


Afviklingen af valget foregik ved skrift-
 lig afstemning i henhold til forretningsor-
 denen. Efter optælling kunne det konsta-


teres, at følgende seks kandidater har 
 opnået valg til den nye hovedbestyrelse 
 med en toårig valgperiode (i alfabetisk 
 rækkefølge): Dan Gert Christensen, Peter 
 Hansen, Lene Burchardt Jensen, Peter 
 Nellemann, Torben Møller Nielsen (ny i 
 HB) og Lars Aaberg. Tillykke til alle!


Som suppleanter til hovedbestyrelsen 
 blev valgt: Marianne Kipker (1, suppl.) og 
 Marian Dybdahl Malling (2. suppl.). Som 
 kritiske revisorer blev valgt: Peter Vinkel 
 og Svend Faurholt. Og som revisorsup-
 pleant: Torben Vorstrup. Alle for to år. 


Også tillykke til dem! 


Malene Lieberknecht er journalist  
 og Michael Diepeveen er redaktør


Foreningens øverste 
 myndighed – repræ-
 sentantskabet - drøfter 
 vilkår og politik, tjekker 
 at kassen stemmer, og 
 at det, der bliver sagt, 
 også bliver gjort.
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(24)
Waterlogic drikkevandskøler



- et vigtigt værktøj til en sundere livsstil.



Færre sygedage



Mere produktiv



Vandet bliver  lettere tilgængelig



Mindre stress



Skån miljøet



Hvorfor er der behov for 



drikkevandskølere på skolerne?



-Det bliver mere fristende at drikke vand.



-Vandet bliver lettere tilgængelig.



-Reducerer behovet for sukkerholdige drikke.



-Vandet er rent,koldt & frisk.



Hvad gør en Waterlogic  drikkevandskøler for jer?



Tænk grønt, tænk Waterlogic drikkevandskølere



1 liter vand tappet fra den danske hane giver  op til 2000 gange mindre CO2 fremfor 1 liter  ﬂ askevand. CO2-udslippet fra 1 liter kildevand  (købt på 2 halvliters vandﬂ asker) svarer til  CO2-udslippet fra at køre 1 km i en bil. CO2 udslippet fra det danske forbrug  af ﬂ askevand (inkl. produktion af 



plastikemballagen) er over 25 millioner kilo.  Det svarer til at alle Danmarks 2,3 mio. biler  kørte 94 km hver dag.



Hos Waterlogic oplever vi en høj efterspørgsel  på drikkevandskølere, der kan klare kapaciteten  til skolerne og denne efterspørgsel kan vi med  garanti tilfredsstille.



Waterlogic er Danmarks største leverandør  af drikkevandskølere.



Drikkevandskølere tilpasset til skoler og SFO



Ved brug af koden ’Plenum’ ved 



henvendelse, får du 1 kasse drikkedunke  gratis, når du lejer eller køber en 



drikkevandskøler hos os.



Post@waterlogic.dk +45 70 23 80 55
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Waterlogic drikkevandskøler



- et vigtigt værktøj til en sundere livsstil.



Færre sygedage



Mere produktiv



Vandet bliver  lettere tilgængelig



Mindre stress



Skån miljøet



Hvorfor er der behov for 



drikkevandskølere på skolerne?



-Det bliver mere fristende at drikke vand.



-Vandet bliver lettere tilgængelig.



-Reducerer behovet for sukkerholdige drikke.



-Vandet er rent,koldt & frisk.



Hvad gør en Waterlogic  drikkevandskøler for jer?



Tænk grønt, tænk Waterlogic drikkevandskølere



1 liter vand tappet fra den danske hane giver  op til 2000 gange mindre CO2 fremfor 1 liter  ﬂ askevand. CO2-udslippet fra 1 liter kildevand  (købt på 2 halvliters vandﬂ asker) svarer til  CO2-udslippet fra at køre 1 km i en bil.



CO2 udslippet fra det danske forbrug  af ﬂ askevand (inkl. produktion af 



plastikemballagen) er over 25 millioner kilo. 



Det svarer til at alle Danmarks 2,3 mio. biler  kørte 94 km hver dag.



Hos Waterlogic oplever vi en høj efterspørgsel  på drikkevandskølere, der kan klare kapaciteten  til skolerne og denne efterspørgsel kan vi med  garanti tilfredsstille.



Waterlogic er Danmarks største leverandør  af drikkevandskølere.



Drikkevandskølere tilpasset til skoler og SFO



Ved brug af koden ’Plenum’ ved 



henvendelse, får du 1 kasse drikkedunke  gratis, når du lejer eller køber en 



drikkevandskøler hos os.



Post@waterlogic.dk +45 70 23 80 55


Skoleannonce.indd   1 18/01/2018   08.04
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NÅR ARBEJDSLIVET



GØR ONDT


 Lange arbejdsdage, en bred 
 variation af opgaver og høj intensitet. Det 
 kan være vilkårene som leder eller mel-
 lemleder i folkeskolen. Oplever du, at dit 
 daglige arbejde ikke er til at overskue og 
 presser dit psykiske velbefindende, er 
 der hjælp at hente.


Som medlem af Skolelederforeningen 
 kan du få hjælp og rådgivning ved alle 
 problemstillinger omkring det psykiske 
 arbejdsmiljø – lige fra udfordringer med 
 den øvrige ledelse, kolleger, elever og 
 forældre til en følelse af stress eller ud-
 brændthed. Det kan også være, du går 
 igennem en tid med højt arbejdspres el-
 ler er blevet udsat for trusler eller inter-
 netchikane.


Via Danmarks Lærerforening kan skole-
 ledere få en rådgivende samtale samt 
 eventuelt en videre henvisning til fire sam-


taler hos en af de psykologer, som Skole-
 lederforeningen samarbejder med via DLF.


Rådgivningen i DLF har tilknyttet ca. 


45 psykologer eller psykoterapeuter for-
 delt i landet, som har branchekendskab, 
 og som skal kunne tilbyde en tid inden 
 for 14 dage.


Hvordan kommer du videre?


Når et medlem henvender sig, får han  
 eller hun tilbudt en indledende samtale 
 med en konsulent, som tilbyder en per-
 spektiverende telefonisk samtale. I løbet 
 af en time kommer man rundt om situa-
 tionen. Hvad er gået forud? Hvordan er 
 situationen opstået, og hvordan har ved-
 kommende forsøgt at løse det? 


Lars Lidsmoes er autoriseret psykolog 
 og en af de fire centralt ansatte i ordnin-
 gen. Han forklarer, at samtalen er et til-


bud om hjælp til at belyse situationen fra 
 flere vinkler.


”Vi vil typisk stille en række spørgsmål 
 dels for at komme hele vejen rundt om si-
 tuationen og dels for at finde ud af, om vi 
 skal henvise videre til psykolog. Vi vil 
 spørge ind til, hvem medlemmet har søgt 
 råd og vejledning hos, hvilke øvrige res-
 sourcer der er omkring personen, og 
 hvilke løsningsmuligheder andre har peget 
 på. Vi vil også give råd om, hvor han eller 
 hun kan hente yderligere støtte. Det kan 
 være hos konsulenterne i Skolelederfor-
 eningen, hos kolleger, i forvaltningen eller 
 måske i netværk uden for arbejdspladsen.”


Arbejdspres, krav og  
 konflikter presser 


Samtalen skal også sikre det bedste mu-
 lige match, hvis der er behov for samtaler 



SOM MEDLEM AF SKOLELEDERFORENINGEN KAN DU FÅ GRATIS  RÅDGIVNING, HVIS DU OPLEVER UDFORDRINGER MED DET PSYKISKE 



ARBEJDSMILJØ. DET BENYTTER CA. 30 MEDLEMMER SIG AF ÅRLIGT. 


Af Malene Lieberknecht  •  Foto Ritzau
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